
Kranjsko. 
Slovenska Šolska Matica. Od borove seje »Slovenske 

Šolske Matice" dne 27. decembra 1906 ob Vs 11 uri. dopoldne 
v konferenčni sobi c. kr. I. državne gimnazije v Ljubljani so se 
vdeležili: predsednik H e n r i k S c h r e i n e r in odborniki: 
dr. J. Bezjak, v. Bežek, Jak. Dimnik, Fr. F i n ž g a r , 
Fr. Gabršek, Andr. Senekovič in Al. St rmšek , dalje 
urednika: dr. Fr. I l e š i č in dr. Jos. T o m i n š e k. 

I. Predsednik pozdravlja navzočne in omenja, da je odboru 
potekla triletna doba, za katero je bil izvoljen. Odborovo delo
vanje je bilo v tej dobi prav uspešno; storilo se je, kar se je 
moglo. 

Dalje naznanja, da je odredil, da se ponatisne iz letoš
njega Letopisa 300 izvodov »Javnega telovadnega nastopa" in 
200 izvodov »O pouku latinskega jezika" ter da priobči »Društvo 
slovenskih profesorjev" v letošnjem Letopisu svoje »Letno izvestje", 
ki ga bo pa samo plačalo. 

Odbor vzame te odredbe odobrilno na znanje. 
II. Tajnik Fr. Gabršek prebere zapisnik zadnje odbo

rove seje z dne 28. oktobra 1906, ki se odobri. Pravtako se 
odobri tajnikovo poročilo o kurentnih rešitvah izza zadnje odbo
rove seje. 

Sklene se, da je naprositi dr. Josipa Mantuanija na Du
naju, da prevzame poverjeništvo za Dunaj. 

III. Blagajnik A n d r e j Senekov i č poroča o denarnem 
stanju Iz 1. 1903. je preostanka 1238 K iz 1904. 1. 47315 K, 
iz 1905. 1. pa 169823 K. Ustanovnina znaša 185750 K. 
Dozdaj je na razpolago 697980 K. Spominskih listov se je 
prodalo 7100 izvodov; dobička je bilo pri njih 15463 K. Navo
dilo k Cruivčevi I. Računici kaže primanjkljaja 29569 K. 

Računski presojevalci so pregledali vse blagajniške knjige 
in priloge ter našli vse v redu. 

IV. Predsednik naznanja, da je spisal Fr. Brinar »Zgodo
vinsko učno snov za učence", ki jo namerava izdati »Slovenska 
Šolska Matica". Sklene se, da bosta rokopis ocenila do konca 
februarja 1907 gg. V. Bežek in dr. Jos. Tominšek. 

V. Določijo se nagrade za 1. 1906.: funkcijonarjem kakor 
lani, pisateljem in urednikom kakor dozdaj, avtorju »Javnega 
telovadnega nastopa" 35 K, prelagatelju pa 25 K. 

VI Za III občni zbor popoldne dne 27. decembra 1906. 
se okrene, kar je še treba. 

Odboru ni bil priposlan noben samostalni predlog. 
VIL Knjige za 1. 1906. sp že dotiskane in se začno raz

pošiljati takoj po Novem letu. časopisom in društvom, ki se jim 
pošiljajo knjige, se pošljejo s prošnjo, da v zameno pošiljajo 
odboru svoje proizvode. 

Sklene se, da se zanaprej pošiljajo knjige tudi vseučiliškem 
knjižuicarn v Gradcu, na Dunaju, v Pragi (češki in nemški) in 

Iz naše organizacije. 



v Zagrebu ter naslednjim društvom: Matici moravski v Brnu, 
Matici srbski v Budišinu, Matici hrvaški v Zagrebu, Češkemu 
muzeju v Pragi, Češki akademiji v Pragi, Zgodovinskemu društvu 
v Mariboru in uredništvu Voditelja v Mariboru. 

Jabilejska samopomoč. Na poziv se je do 12. t. m. 
odzvalo 138 članov, ki so vplačali za zadnji slučaj smrti in let
nino za 1907. Prosim, da se še ostalih 75 članov odzove z 
vplačilom po 4 K 10 h, da bo stvar prej v redu. Konec 1906 
je bilo v društvu 213 članov. Trije tovariši so se sicer vpisali, 
med njimi je eden poslal na račun nekaj kron, a druga dva 
se ne odzoveta več pismenim opominom. Teh seveda ne sma
tram za člane, dokler ne vplačajo popolnega zneska. 

StudenecIg, 12. prosinca 1907. 
Fran K s. Trošt, t. č. predsednik. 

Štajersko. 
Učiteljsko društvo za šentlenarški okraj zboruje v 

nedeljo 20. prosinca t. 1. ob 11. uri dopoldne pri Sv. Trojici v 
SI. g. po nastopnem vzporodu: 1. Zapisnik. 2. Dopisi. 3. Preda
vanje gosp. učitelja Jos. Trohe „0 kolegijalnosti". 4. Predavanje 
gosp. učitelja Jos. Klemenčiča »O slovnici". 5. Povišanje učiteljske 
plače (razgovor). 6. Predlogi in nasveti. Na obilno snidenje kliče 

Josip E. Mavric, t. č. predsednik. 
Kozjansko učiteljsko društvo zboruje dne 20. jan. t 1. 

ob 2. uri popoldne v šolskem poslopju v Kozjem po sledečem 
vzporedu: 

1. Odobrenje zapisnikov: a) predzadnjega, b) zadnjega 
(slavnostnega) zborovanja. 

2. Poročilo o društvenem delovanju v minulem letu. 
3. Blagajnikovo poročilo, 
4. Predavanje: Nekaj črtic o koncentraciji pouka. Podava 

tovariš Hohnjec. 
5. Izvolitev odposlancev za učiteljski shod v Gradcu. 
6. Volitev novega odbora. 
7. Slučajnosti. 
Z ozirom na važnost posameznih točk vzporeda, posebno 

pa 5., vabi k polnoštevilui udeležbi odbor. 
Učiteljsko drnštvo za ljutomerski okraj je zborovalo 

dne 10. januarja 1907 v Ljutomeru ob udeležbi 19 članov. Za
radi nesklepčnosti se je nameravani občni zbor preložil na pri
hodnji mesec. 

Predsednik pozdravlja navzoče, zlasti nanovo došlo kole
ginjo gospo Ovetkovo ter gosta dr. Herica in phil. černjaviča. 
Po prečitanju zapisnika poroča predsednik, da je dobilo društvo 
od dr. Glaserja več izvodov »Tri kritike in prevodi za poskušnjo", 
katere predsednik razdeli. Tajnik poroča, da je dobilo društvo 
na ogled leposlovni list »Slovan" in „Freie Lehrerstimme". 

Predsednik opozarja na poziv društva »Verband" v Pa
dagogische Zeitschrift", v katerem se vabi učiteljstvo cele Šta
jerske k zborovanju v Gradec dne 2. februarja. Nato prečita 
tajnik iz „Pad. Zeitschrift" zahteve, katere bo stavilo nemško 
učiteljsko društvo »Verband" na dotičnem zborovanju. Debatira 
se o posameznih zahtevah, naposled izjavi učiteljski zbor, da se 
popolnoma strinja s temi zahtevami. Tov. Cvetko in Schneider 
predlagata, da bi se od vsake šole vsaj eden udeležil zborovanja. 
Predsedniku se zdi čudno, da je vzel ravno »Verband" to stvar 
v roke, in predlaga, da se povpraša »Zvezo slov. staj. učiteljev 
in učiteljic", kakšno stališče zavzema ona napram delovanju 
»Verbanda" ter jo opozoriti, da začne tudi ona delovati. Na
dalje predlaga obrniti se v imenu društva na našega poslanca, 
ki bi v deželnem zboru zastopal naše težnje. 

Tov. Zacherl vabi pevce in pevke, da pridejo ob pol 2. uri 
v pevsko sobo k prvi vaji. Naznanja tudi, da se bo vadil kvartet 
na lok. 

Tov. Schneider predlaga, da bi se za nabrano vsoto vzidala 
še tekom tega leta spominska plošča na Freuensfeldovem rojstnem 
domu. Tov. Kryl poroča, da znaša vsota 1000 K, katere obresti 
pa se rabijo v nabavo Gabrščkove mladinske knjižice, ki se 
razdeli vsem šolskim knjižnicam našega okraja. Obširnejši raz
govor o tej točki se preloži na občni zbor. 

Končno opozarja predsednik na slabo gmotno stanje »Uči
teljskega Tovariša" in pravi, da ne bi smelo biti šole, kamor 
ne bi prihajal ta za nas prepotrebni stanovski list. 

Učiteljsko društvo za mariborsko okolico. Odbor 
ima v četrtek, 24. dne t. m., sejo ob pol 10. uri. 

Ob 10. uri glavno zborovanje društvenikov po vzporedu: 
1. Zapisnik. 2. Volitev novega odbora. 3. Poročilo seda

njega načelnika. 4. Poročilo blagajnika. 5. Pogovor o zaveznostih 
napram starem »Lehrerbuudu". 6. Prosti zbor štajerskega uči
teljstva dne 2. februarja v Gradcu. 7. Nasveti, predlogi. 

K polnoštevilui udeležbi vabi in jo pričakuje 
Avguštin Požegar, načelnik. 

Smarsko-rogaško učiteljsko društvo ne zboruje v 
tek. mesecu in tudi ne na Svečnico, temveč poziva tem potom 
svoje člane, da se udeleže kolikor največ mogoče velikega uči
teljskega sestanka v Gradcu dne 2. svečna t. 1. 

Obenem naznanja vsem p. n. tovarišem in tovarišieam, da 
je zahtevalo pri »Verbaudu" kot sklicatelju tega shoda, da se 
ima 1. točka v zadnji štev. »Padag. Z " prijavljene spomenice 
izpremeniti tako, da ne bo veljala samo za nemške Šole, ker 
bi bili sicer Slovenci prisiljeni zahtevati na istem shodu enake 
pravice za svoje šole, kar bi pa shodu, ki hoče demonstrirati 
za zvišanje naših plač, odvzelo mnogo od nameravanega učinka. 

Da bi pa mi samo zaradi ljube sloge mirno poslušali, kaj 
vse se zahteva v prid nemški šoli in bi se ne oglasili z istimi 
težnjami za naše šole, bi pač ne zaslužili zvišanja naših plač. 

Dobro bo. če se oglasijo tudi druga društva in posamez
niki z isto zahtevo. Pokažimo, da smo tudi mi narodni učitelji! 

Strm še k. 
Brcžiško-sevnlško učiteljsko drnštvo je imelo dne 

6. pros. t. 1. na Vidmu svoj občni zbor. Udeležba je bila sicer 
velika, a vendar še premala za naše razmere. Nekateri, ki so 
sicer društveniki na papirju, se sploh ne udeleže zborovanj. Jeli 
to morebiti stanovska zavednost? Kdaj se pač mislite zdramiti? 
Kaj ne, takrat, ko nam bodo »milše zvezde zasijale"! Seveda, 
takrat bo delo lahko! Toda, če si ne bomo sami pomagali, si 
sami vsakega koščka kruha priborili, se nam »vremena ne bodo 
zjasnila". Sami nam ga ne bodo ponujali. — Najdejo se pa 
žalibog še takšni, katerim se društvo sploh ne zdi potrebno. 
»Saj se pehajo drugi za nas!" Tem pa priporočamo vsaj toliko 
kolegijalnosti, da odklonijo vsako morebitno izboljšanje, ki ga 
bodo deležni zaradi svoje brezbrižnosti . Toda, kaj takega pa 
vendar ne!? 

Iz letnega poročila posnemamo sledeče: Rednih udov je 
štelo društvo v začetku leta 50, koncem leta pa 46, ker se jih 
je nekaj preselilo v druge kraje. Podpornih udov je bilo 5, 
častni 1. Zborovanj je bilo 5, pri katerih je bilo 7 predavanj 
na dnevnem redu. Sprejeli sta se tekom leta tudi 2 resoluciji. 

Blagajnica izkazuje 21657 K dohodkov ter 158 93 K stro
škov, torej 5664 K ostanka. Razen tega je naloženih v »Hra
nilnici učit. konvikta v Ljubljani" 100 K, torej izkazuje blagaj
nica koncem 1906. leta 15664 K preostanka. Razen tega je še 
7140 K aktivnih terjatev. 

Vsak urad more uspešno delati, če je strogo nepristranski! 
Kot takšnega smo kolikortoliko smatrali tudi okr. šol. svet v 
Brežicah. Toda motili smo se! Tudi tu igra važno ulogo po
litika To nam jasno izpričuje sledeči slučaj: Na utrakvistični 
šoli v Brežicah je do Vel. noči 1906 kot šol vodja bil nastavljen 
g. Ivan Ornik. O Vel. noči je stopil v pokoj. Vsak razsoden 
človek bi mislil, da bode v dobi »interregna" šolsko vodstvo 
poverjeno službeno najstarejšemu učitelju dotične šole! Toda, 
človek obrača, okr šol svet v Brežicah pa obrne! Kot učitelj na 
imenovani šoli službuje že nad 15 let g Ignacij Supan, ki so 
ga že pred leti smatrali toli sposobnim, da so ga pošiljali na 
razne sosedne šole kot interim. šol voditelja. A sedaj pa ni spo
soben! G. Supan ima namreč to napako, da je zaveden Slo
venec in tega so se nemški možje v okr. šol. svetu vstrašili. 
Nikdar bi jim ne bilo odpuščeno, da so kdaj kakšnemu Slo
vencu — Ornik je namreč nemškega mišljenja — poverili vod
stvo šole v »nemških" Brežicah! Zato so poverili nadaljno vod
stvo šole upokojenemu nadučitelju g. Iv. Orniku, ki je bil 
toli kolegijalen (! ?) napram svojemu dolgoletnemu tovarišu, da je 
prevzel vodstvo šole. Obžalujemo, da se je dal g Ornik prego
voriti, da je prevzel začasno vodstvo šole, ker smo prepričani, 
da se to le iz p o 1 i t i š k i h o z i r o v ni podelilo tov. Supanu! 
Li ne čutite g. ravnatelj, da ste le slepo orodje v rokah brežiških 



»Nemcev" ? Okr. šolskemu svetu pa priporočamo, da v bodoče 
enako postopanje opusti, ker »lok preveč napet — poči"! 

Prihodnje zborovanje bo dne 3. sušca v Sevnici. Pridite 
v obilnem številu! 


